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Beskæftigelsesudvalget har d. 5. december 2023 stillet følgende spørgsmål 1 til 

B49, som hermed besvares. Spørgsmålet er stillet efter ønske af Charlotte Munch 

(DD).  

Spørgsmål nr. 1: 

”Vil ministeren fremsende en oversigt over a) antallet af afviste og anerkendte er-

hvervssygdomssager, hvor en ansat i en frisørsalon har anmeldt en muskel- eller 

skeletsygdom, og b) antallet af afviste og anerkendte erhvervssygdomssager, hvor 

en ansat inden for skønheds- og hudplejebranchen har anmeldt en muskel- eller 

skeletsygdom? Tallene bedes opgjort for perioden 2006 og frem til i dag.” 

Svar: 

Det er vigtigt for mig som minister, at vi har et arbejdsskadessystem, der griber alle 

dem, der er kommet til skade eller er blevet syge i forbindelse med deres arbejde. 

Det er vigtigt, at berettigede tilskadekomne får anerkendt deres arbejdsskadesag, og 

at arbejdsskader bliver behandlet ud fra den nyeste forskningsmæssige viden. Det 

gælder uanset, hvilken type af skade eller sygdom der er tale om. 

Jeg har til brug for besvarelsen indhentet bidrag fra Arbejdstilsynet, som har oplyst 

følgende: 

”Til brug for besvarelsen har Arbejdstilsynet indhentet en opgørelse fra Arbejds-

markedets Erhvervssikring. Opgørelsen viser, at der i perioden fra 2006 til 2023 

har været afgjort gennemsnitligt 81 arbejdsskadesager årligt om muskel- eller ske-

letsygdomme vedrørende ansatte i frisørbranchen og skønheds- og hudplejebran-

chen. Der er væsentligt flere sager i frisørbranchen (77 sager årligt) end i skønheds- 

og hudplejebranchen (4 sager årligt). Den samlede anerkendelsesprocent er hen-

holdsvis 0,4 og 1,3 procent. Dette skyldes, at frisørarbejde og arbejde inden for 

hudpleje og skønhed typisk ikke opfylder de krav til belastningen, som fremgår af 

erhvervssygdomsfortegnelsen.  

Hvis en sygdom skal anerkendes som en erhvervssygdom, stiller arbejdsskadesik-

ringsloven krav om, at der skal være medicinsk og juridisk dokumentation for, at 

en person gennem deres arbejde er udsat for en påvirkning som direkte er årsag til 

en sygdom. Erhvervssygdomsudvalget er ansvarlig for vurderingen heraf, og deres 

vurdering beror på lægefaglig viden og evidens for årsagssammenhænge baseret på 

den seneste forskning.  

Offentligt
B 49 - endeligt svar på spørgsmål 1

Beskæftigelsesudvalget 2023-24Offentligt
B 49 - endeligt svar på spørgsmål 3

Beskæftigelsesudvalget 2023-24

mailto:lov@ft.dk
mailto:charlotte.munch@ft.dk


2 

 

Erhvervssygdomsudvalget og Arbejdsmarkedets Erhvervssikring har i 2022 taget 

stilling til forskellige rapporter på bevægelsesområdet. I forhold til begge rapporter 

var Erhvervssygdomsudvalget og Arbejdsmarkedets Erhvervssikring enige om, at 

resultaterne ikke gav anledning til ændringer af Erhvervssygdomsfortegnelsen.  

Erhvervssygdomsudvalget har i øvrigt i 2021 bestilt en medicinsk udredningsrap-

port vedr. kuskehånd som følge af arbejdsbelastninger. Erhvervssygdomsudvalget 

har planlagt at drøfte rapporten på et kommende udvalgsmøde i 2024. 

 Tabel 1  

Afviste og anerkendte erhvervssygdomssager i brancherne "Fri-

sørsaloner" og "Skønhed og hudpleje" med anmeldediagnosen 

"Sygdomme i bevægeapparatet" 

År for anerkendelse Branche I alt 

 Frisørsaloner Skønheds- og hudpleje 

 Afvist Anerkendt Afvist Anerkendt 

2006 71 0 4 0 75 

2007 62 0 5 0 67 

2008 91 0 6 0 97 

2009 81 0 4 0 85 

2010 71 0 9 1 81 

2011 72 2 5 0 79 

2012 99 1 8 0 108 

2013 106 0 5 0 111 

2014 89 0 0 0 89 

2015 98 0 2 0 100 

2016 82 0 3 0 85 

2017 67 1 1 0 69 

2018 64 0 2 0 66 

2019 88 1 3 0 92 

2020 70 0 2 0 72 

2021 56 0 4 0 60 

2022 37 0 7 0 44 

2023 77 0 8 0 85 

I alt 1.381 5 78 1 1.465 
 

 Anm.: AES oplyser, at opgørelsen indeholder alle personer, som er ansat i en virksomhed inden for 

branchen. Den vedrører derfor ikke udelukkende frisører, eller folk som arbejder med skøn-

hed eller hudpleje. Opgørelsen kan dermed også indeholde personer, som arbejder i en skøn-

hedsklinik, men laver administrativt kontorarbejde. Det er ikke muligt at skelne fra dette i de 

statistiske opgørelser. 

Anm.: Ændringerne i tallene fra år til år afspejler ikke nødvendigvis ændringer i anmeldemønstre, 

men kan være påvirket af AES’ produktion.  

Kilde: Opgørelse fra AES den 6. december 2023.” 

 

Jeg henholder mig til Arbejdstilsynets oplysninger. 

Det er vigtigt, at arbejdsskadesager behandles ud fra den nyeste forskningsmæssige 

viden på et givent område. Jeg er derfor optaget af, at Erhvervssygdomsudvalget 
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træffer de rette afgørelser om, hvilke sygdomme der fremgår af Erhvervssygdoms-

fortegnelsen. Jeg vil derfor fortsat følge med i Erhvervssygdomsudvalgets praksis, 

og jeg forventer, at Erhvervssygdomsudvalget fortsat tager stilling til ny forskning, 

så Erhvervssygdomsfortegnelsen hviler på et solidt grundlag. Jeg har noteret mig, 

at der vil pågå drøftelser i Erhvervssygdomsudvalget i 2024 angående den medicin-

ske udregningsrapport vedr. kuskehånd som følge af arbejdsbelastninger. 

Venlig hilsen 

Ane Halsboe-Jørgensen 

Beskæftigelsesminister 

 

 


